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Notulen van de vergadering 
gehouden op woensdag 30 januari 1963 in de 

aangevangen 's middags om vijf uur 

Ex.nr. 

Trêveszaal, 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van.~artsen, Beerman, Cals, Klompá, Luns, 
Mar~Jnen, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra 
(Afwezig zijn de ministers Korthals en Veldkamp) 

Voorts is aanwezig staatssecretaris Van Houten 

Secretaris: J.Wûddelburg 

1. Nieuwe staatslening 

Minister Zijlstra deelt mede, dat een nieuwe staats
lening van f.300 mln met een rente van 4l %, een uitgiftekoers 
van 99 % en een looptijd van 30 jaar zal worden uitgegeven. De 
raad verklaart zich hiermede akkoord. 

2. De EEG en Frankrijk (Zie notulen m.r. 25 januari 1963, punt 2a) 

Minister Luns heeft zondagavond in Brussel een be
spreking gehad met de Belgische minister Fayat, de Luxemburgse 
minister Schaus en de kabinetschef van minister Spaak. Daarbij 
was de conclusie, dat de formule van een opdracht tot inventa
risatie en het oangeven van oplossingen aanvaardbaar was, met 
dien verstande, dat binnen korte tijd (bijv.2 weken) een rapport 
aan de Zeven zou moeten worden aangeboden. De dag erna heeft 
spreker aangezeten aan een diner met de Britse minister Heath, 
die een matte indruk maakte. Samen met staatssecretaris Van 
Houten heeft spreker voorts een gesprek gehad met de Italiaanse 
ministers Piccioni en Colombo en de Italiaanse vertegenwoordiger 
Catani. Daarbij werd de indruk verkregen, dat de Italiaanse 
delegatie haar houding zal laten afhangen van die van de Duit
sers. Maandag heeft voorts een gesprek plaats gehad met de 
Duitse ministers Erhard en Schröder en de staatssecretaris Lahr, 
waaraan ook minister Spaak heeft deelgenomen. Daarbij bleek, 
dat Erhard erg ongelukkig was over het Frans-Duitse akkoord en 
sterk gekant tegen het afbreken van de onderhandelingen met 
Engeland. Schröder had een voor Benelux aanvaardbare formule, 
waarover hij met de Franse minister Couve de Murville zou. 
spreken. Hij meende, dat het doel van het drijven van pr~s1dent 
De Gaulle is te komen tot een werelddirectoraat van Amer1ka, 
Engeland en Frankrijk. Spreker gelooft niet, dat dit.het motief 
is. In Brussel had men vernomen, dat de Franse reger1ng 
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verwachtte het front van de vijf EEG-partners te zullen door
breken. D~ Franse minister Pompidou heeft het plan om behalve 
naar Madrld ook naar Praag en misschien naar Warschau te l gaan. 
In een gesprek met Couve de Murville heeft spreker de procedure 
van De Gaulle scherp gehekeld en heeft hij duidelijk gemaakt 
wat de Fransen op het spel zetten. Schröder deelde later mede 
dat het Frans-Duitse beraad moeilijk was geweest en niet tot' 
enige verzachting van het Franse standpunt had geleid. Het 
optreden van de Duitse ministers vooral van Erhard is spreker 
meegevallen, van de Italiaanse ministers was Piccioni de 
krachtigste; de Belgische minister Spaak was op de slotbespre
king de vorige dag bijzonder goed op dreef. t s Morgens heeft 
een gesprek plaats gehad tussen de Beneluxministers, waarbij de 
Luxemburgse minister Schaus bereid bleek tot eventueel overleg 
in de Westeuropese Unie. Voorts is besproken, dat de Benelux
landen zullen overwegen eenzelfde overeenkomst met Engeland 
aan te gaan als het Frans-Duitse akkoord. Een zich neerleggen 
bij het dictaat van De Gaulle onder protest werd onaanvaard
baar geacht. 

Dinsdagmiddag is de slotbijeenkomst van de Zes be
gonnen, waarbij Spaak de bekende formule voorstelde, die door 
Couve de Murville werd afgewezen. De voorzitter, de Belgische 
minister Fayat, zou dit resultaat mededelen in de middagbij
eenkomst van de Zes en Engeland. 

Spreker heeft vervolgens de lunch gebruikt met dr. 
Mansholt en mr.Sassen, waarbij eerstgenoemde adviseerde niet 
normaal verder aan de ontplooiing van de EEG mee te werken, 
aangezien men zich dan bij het dictaat van De Gaulle neerlegde. 

's Middags om vijf uur zijn de ministers van de Zes 
met de Engelse ministers bijeengekomen, waarbij Fayat gezegd 
heeft, dat gezien het feit, dat de Franse delegatie heeft ge
weigerd de formule te aanvaarden die de andere vijf EEG
regeringen aanvaardbaar vonden men verhinderd is geworden de 
onderhandelingen met Engeland voort te zetten. Spreker heeft 
gezegd, dat deze ontwikkeling voor de Nederlandse regering en 
het Nederlandse volk een diepe teleurstelling is en dat dit 
tot grote bezorgdheid aanleiding geeft. Hij heeft erop gewezen, 
dat het verdrag van Rome de uitnodiging bevat aan alle Europese 
landen om aan de gemeenschappen mee te doen. Hij heeft ook tegen 
de Franse procedure de ernstigste bezwaren aangetekend. Spaak 
had een bijzonder scherpe verklaring over het Franse optreden. 
De Italiaanse minister Colombo was de zwakste van de vijf, maar 
wees toch ook het Franse standpunt af. Schröder heeft een uit
stekend re~uisitoor gehouden. De Franse minister Couve de 
Murville hield vervolgens een betoog, dat nergens naar leek. 
De Engelse minister Heath heeft in een half uur een indrukwek
kende rede gehouden. Daarna heeft Fayat het slotwoord gesproken. 
Onmiddellijk hierna hebben de ministers van de Vijf met de 
Engelse ministers gesproken. Spaak stelde voor met de Engelse 
delegatie op een nadere datum verder te spreken. Van andere 
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zijde werd gesteld, dat de Vijf in de EEG zoveel mogelijk 
rekening met het latere toetreden van Engeland zouden moeten 
ho~~en. Onzerzijds is gezegd, dat de Nederlandse rebèring zal 
bl~Jven ~treven.~aar. een politieke benadering van Engeland. 
Van Belg~sche z~Jde ~s voo~gesteld de conferentie van de minis
ters van financiën in Baden Baden af te gelasten- de Duitse 
ministers vonden ook, dat deze niet moest doorga~n. Spreker 
komt tot de volgende conclusies: 

In de eerste plaats vraagt hij goed te vinden te ex
ploreren of met de Benelux-partners eenzelfde soort overeen
komst met Engeland kan worden aangegaan zoals Frankrijk met de 
Duitse Bondsrepubliek heeft gesloten. 

In de tweede plaats zal in de EEG een afwachtende 
houding moeten worden aangenomen, wat o.a. betrekking zal 
hebben op de overeenkomst met de Afrikaanse landen en de nog 
niet aanvaarde landbouwreglementen. 

De minister-president merkt op, dat uit de gehele 
ontwikkeling blijkt, dat president De Gaulle een zogenaamd 
Europees Europa wil, waar Engeland niet bij hoort, omdat dan 
ook de Verenigde Staten erbij betrokken zouden zijn. Uit de 
uitspraak van De Gaulle tegenover de Deense minister en uit 
het zenden van Franse vertegenwoordigers naar Madrid, Praag 
en Warschau blijkt verder in welke richting hij wil gaan. 
Onzerzijds zal men dan moeten nagaan in hoeverre de vijf bereid 
zijn een band met Engeland aan te gaan, ten aanzien van de ont
wikkeling van de EEG heel kalm aan te doen en alles te blokkeren 
wat ten gunste van Frankrijk zou zijn. 

~linister Luns neemt aan, dat de raad akkoord gaat met 
alle stappen, die de vijf zullen kunnen nemen. Hij is echter 
niet zo gerust op de mogelijkheid om alle vijf landen mee te 
krijgen, hoewel hun houding in Brussel zijn verwachtingen 
heeft overtroffen. Spreker hoopt de volgende avond minister 
Spaak te ontmoeten. 

Minister De Pous geeft uiting aan zijn waardering 
voor de rustige wijze waarop minister Luns een zeer krachtige 
Nederlands standpunt in Brussel heeft ingenomen. Spreker meent, 
dat de analyse van de situatie duidelijk genoeg is. Hij her
innert eraan, dat juist dertig jaar geleden in Duitsland HitIer 
aan de macht is gekomen. Hij constateert, dat in de jongste 
bijeenkomst van de EEG-raad president De Gaulle zijn zin heeft 
gekregen. Een lichtpunt in de donkere toestand is de wijze 
waarop de onderhandelingen zijn afgebroken. SPreker hoopt, dat 
alle ministers de rede van minister Heath krijgen; als men deze 
leest, schaamt men zich over wat zich nu in Brussel h~~ft afge
speeld. Spreker is van oordeel, dat ,snel zoveel mogel~Jk prece
denten gesteld moeten worden, die niet meer ongedaan gemaakt 
kunnen worden. Hij is o.a. sterk voor voorbereiding van een 
verdrag met Engeland. De volgende dag in de Tweede Kamer zal 
van regeringskant ook een duidelijke uitspraak over de gang,van 
zaken in Brussel moeten worden gedaan. De Nederlandse rege:~ng 
moet thans niet bereid zijn mee te werken aan de verdere u~tbouw 
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van de EEG. Hij heeft zelf de vergadering van de ministerraad 
van de KSG afgelast. Het is voorts nodig, dat duidelijk wordt 
v~stgesteld, waar~oor de onderhandeli~gen in Brussel zijn 
m1slukt. Daartoe 1S het wenselijk, dat de vijf een stuk vast
stellen over wat met de onderhandelingen in Brussel bereikt 
is en daaraan toevoegen hoe de vijf de oplossingen voor de 
rest zien. Dit zal men dan in overleg met Engeland moeten vast
stellen, waarna het aan de Franse regering kan worden aange
boden. 

Minister Luns acht dit een goede suggestie, maar hij 
heeft reserves ten aanzien van de vraag of men gedaan kan krij
gen, dat alle vijf hieraan meewerken. Spreker zal dit wel aan 
minister Spaak voorstellen. Het lijkt hem goed een Nederlands
Belgisch stuk op te stellen en aan de drie te vragen of zij 
het ermede eens zijn, waarna het stuk gepubliceerd zou kunnen 
worden. 

Bij de jongste besprekingen in Brussel is gebleken, 
dat de Engelse delegatie als moeilijkheid tegen het verder 
onderhandelen met de vijf zag, dat concessies van hun kant dan 
niet gelijk met het toetreden tot de EEG zouden worden gedaan 
en dat eventuele Engelse concessies bij latere onderhandelingen 
met Frankrijk erbij dan al vergeven zouden zijn. Minister De 
Pous merkt op, dat door het volgen van zijn voorstel deze 
moeilijkheid omspeeld wordt. 

Minister Zijlstra acht deze zaak zo belangrijk, dat 
alles grondig bekeken moet worden aan de hand van een schrifte
lijk stuk wat men wil doen. Daarin zal moeten worden nagegaan 
welke zetten Nederland kan doen. Spreker noemt een punt, nl. 
de Amerikaanse handelsuitbreidingswet. Het is duidelijk, dat 
een wijziging van het buitentarief van de EEG alleen in de EEG 
in haar geheel kan worden aangebracht. ~linister De Pous merkt 
op, dat men ten aanzien van de tweede aanpassing van het buiten
tarief die in juli in werking treedt nog een zekere vrijheid 
van handelen heeft. Minister Zijlstra is voor beslissingen, als 
deze in de nieuwe situatie iets uithalen, maar hij wil een en 
ander eerst op papier zien. Spreker wijst er voorts op, dat ook 
Engeland ernstige fouten heeft gemaakt, doordat het te laat zich 
tot de Europese landen heeft gewend. 

Minister De Pous merkt op, dat het de vorige dag nog 
mogelijk is gebleken de vijf om een tafel te krijgen! .maar dat 
is over een week al veel moeilijker, zo niet onmogel1Jk. Men 
zal daarom onmiddellijk een aantal beslissende stappen moeten 
doen. Men zal ook niet de volgende dag in de Kamer moeten zeg
gen, dat de regering aan een schriftelijk stuk bezi~ is. 

1linister Zijlstra meent, dat er gelegenheld moet zijn 
om e~n dag over deze zaken te denken; in de ministerr~~d van 
vrijdag zal dan verder beslist kunnen worden. Thans z7 Jn als 
concrete stappen genoemd: c~nsultatie met Engeland, nlet ?nder
tekening van associatieakkoorden (hiermede stemt spre~er ln) en 
het niet verder gaan ten aanzien van het.land?~uwbeleld. yooral 
voor dit laatste punt heeft hij een schrlftellJk stuk nodlg. 

Minister Marijnen •••• • --------------------------------------------------------
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Minister IvIari jnen acht het noodzakeli jk aan het 
drijven van president De Gaulle een halt toe te roepen. Men 
komt dan tot f07~ules zoals .. minister ~e Pous heeft aangeduid. 
Spreker heeft tlJdens de Grune Woche ln Berlijn met velen ge
s~roken, o.a. met de bondspresident Lübke, die voor de toetre
dlng van Engeland is. Spreker is in beginsel voor het denkbeeld 
~an minister De Pou~ om een witboek op te stellen. Moeilijker 
lS om thans te besllssen wat Nederland in de praktijk gaat doen. 
Spreker heeft in de nabije toekomst wel behoefte aan concrete 
uitspraken hierover. Het EEG-verdrag en de aanvaarde landbouw
reglementen liggen er als feiten. De verplichtingen hieruit 
zal Nederland moeten nakomen, anders geraakt men in een grote 
chaos. Ten aanzien van nog niet aanvaarde reglementen (voor 
zuivel, rundvlees en rijst) en voor nog niet besproken produk
ten denkt spreker aan een negatieve houding. Als men wil trach
ten tussen de vijf hierover eens te worden, zal dat niet ge
makkelijk zijn. De Italianen zUllen bijv. het reglement op 
rijst wel willen aanvaarden. Er moeten daarom praktische en 
bereikbare oplossingen gevonden worden. De volgende dag verga
dert het comité special, waarvoor spreker een instructie aan 
de Nederlandse vertegenwoordiger zal moeten geven. Er is een 
s~ nodig om in een reeks van punten de houding te bepalen. 

Voorts staat men voor de vraag wat de volgende dag 
in de Kamer moet worden gezegd, als Kamerleden naar de regerings
hOuding in details zouden vragen. Minister Luns meent, dat hierop 
thans niet zou kunnen worden ingegaan. De" regering zal moeten 
zegeen, dat Nederland beslissingen in de EEG wil uitstellen om 
,ader te kunnen zien wat zij moet doen. Spreker is voornemens .n de Tweede Kamer te beginnen met een inleiding over de ont
w~kkeling van de EEG en de verhouding tot Engeland in de afge
~open jaren. Hij leest vervolgens het concept voor van het stuk 
van zijn betoog, waarin hij op de jongste gebeurtenissen ingaat. 
De raad verklaart zich, nadat over enkele passages is gesproken, 

• akkoord met de inhoud hiervan. 
~linister De Pous heeft begrepen, dat in de Kamer eerst 

minister Luns de verklaring aflegt en dat bij de replieken even
t~eel ook andere ministers het woord zullen voeren. De raad be
sl~it aldus; aanwezig zullen zijn de ministers Luns, De Pous en 
Marijnen. . . 

Minister Luns deelt mede, dat minister De Pous en hlJ 
maandag voor de televisie op vragen zullen a~twoorden. ~~ de 
ministerraad van vrijdag zal hij niet aanwezlg kunnen zlJn. 

Staatssecretaris Van Houten is van mening, dat een 
nota voor de volgende vergadering zich moet bep~~ken tot de 
punten, die in de naaste toekomst aan de orde zlJn en men z~ 
niet in details moeten gaan. Een dergelijk stuk kan voor vrlJ-
dag gereed zijn. . ' 

Minister Luns zou minister Marijnen wlllen machtlgen 
om zoveel mogelijk nieuwe zaken tegen te houden. Minister Ma
rijnen is het hiermede wel eens, maar dit is iets anders dan 
wat minister De Pous voorstelt. Men zal rekening moeten houden 
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met de feitelijke situatie van de dag. 
Minister Zijlstra had gaarne een globale inventari

satie van db punten, die van Nederlandse zijde zullen worden 
tegengehouden om de Franse regering onder druk te zetten. 

Wat de behandeling in de Kamer betreft meent spreker, 
dat de regering daarbij een politiek standpunt moet innemen. 

De minister-president wil bezien of met instandhou
ding van de EEG de nieuwe activiteiten in Brussel niet tot het 
uiterste beperkt kunnen worden. Minister Luns meent ook, dat 
de Nederlandse regering in Brussel na het optreden van presi
dent De Gaulle niet alleen maar tot de orde van de dag kan 
overgaan. Minister Klompé stelt de vraag of het technisch moge
lijk is, dat de vijf landen besluiten uit de EEG te treden. 
Mînister Luns antwoordt, dat dit zowel juridisch als praktisch 
niet mogelijk is. ~linister Toxopeus stelt de vraag of men niet 
het besluit kan nemen alles in de EEG te stoppen. Minister Luns 
meent, dat men dit wel moet doen, maar dat dit niet moet wor
den verklaard. 

De minister-president stelt de volgende conclusies 
voor: 

1 0
• Voor de volgende ministerraad zal een schriftelijk stuk 

worden opgesteld, waarin de onderdelen zijn opgenomen, 
die in Brussel aan de orde zijn. 

20
• Van Nederlandse zijde zal actief nagegaan worden welke 

contacten met de vier partners en met Engeland kunnen 
worden gelegd; afgetast zal worden hoever men daarbij zal 
kunnen gaan. Op politiek terrein zal men kunnen denken 
aan een consultatie tussen de Vijf en Engeland; op econo
misch terrein zal men eveneens moeten nagaan of een over-
eenkomst tussen de Vijf en Engeland mogelijk is. 
In de Tweede Kamer zal minister Luns een politieke verkla
ring afleggen, terwijl het debat voor wat het regerings-
aandeel betreft ook van politieke aard zal zijn. 

De raad verklaart zich met deze conclusies akkoord. 

15 februari 1963 
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De secretaris, 


